

٥٥. جددت ممثلة جمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة في جنيف، يوم الجمعة، التأكيد بأن توسيع رقعة النزاع الدائر في المنطقة سيؤدي إلى تعميق الأزمات، وتقويض الاستقرار فيها. وحذر جعفر محمد السكرتير الثاني للممثل الدائم لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة في جنيف، من التداعيات الاقتصادية جراء عرقلة سلاسل إمداد الطاقة عبر مضيق هرمز، وتأثيرها على بلدان العالم بأسره. جاء ذلك في كلمة ألقاها خلال جلسة مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة في جنيف، وتابعتها وكالة شفق نيوز، حذر فيها من ارتفاع أسعار الطاقة الى مستويات حادة.

56. South Africa, a regular guest at past G7 summits, said Thursday that it had been excluded from the G7 summit, after initially being invited about two weeks ago, saying the US had threatened to boycott the summit if South Africa was invited. French Foreign Minister Jean-Noël Barrot said that his country had "not yielded to any pressure" but had opted for a "streamlined G7", inviting Kenya instead to help prepare France's major Africa summit in Nairobi in May. A White House official backed France's account, saying the decision to invite Kenya came after talks among G7 members. "We have not asked the French to exclude South Africa from the G7 summit," the official said, adding Washington "welcomes Kenya's participation".

٥٧. حذر رئيس مجلس القضاء الأعلى في العراق، القاضي فائق زيدان، يوم الجمعة، من "تداعيات خطيرة" جراء انفراد بعض الفصائل المسلحة باتخاذ قرارات الحرب والسلم، مؤكداً أن هذه التصرفات تشكل خرقاً صريحاً للدستور وتضع الدولة تحت طائلة العقوبات الدولية. وأوضح القاضي زيدان في مقال له، أن المادة (٦١/٦) تاسعاً من الدستور العراقي حصرت إعلان حالة الحرب بألية قانونية معقدة تشترك فيها رئاستا الجمهورية والوزراء و موافقة ثلثي أعضاء البرلمان، معتبراً أن أي تحرك خارج هذا الإطار يهدد النظام الديمقراطي ويقوض سيادة القانون. وشدد على أن تصرفات بعض الفصائل المسلحة ومحاولتها الانفراد بقرارات الحرب والسلم يشكل تهديداً خطيراً لسيادة الدولة واستقرار المجتمع، ويؤدي الى فوضى قانونية وأمنية.

58. Ukrainian President Volodymyr Zelenskyy revealed Friday that Kyiv and Riyadh have finalized a significant defense cooperation arrangement during his official visit to the Gulf kingdom. In a statement posted on X, Zelenskyy confirmed that the agreement between Ukraine's and Saudi Arabia's defense ministries was signed ahead of his meeting with Crown Prince Mohammed bin Salman. He described the accord as "laying the foundation for future contracts, technological cooperation, and investment," adding that it reinforces Ukraine's standing as a security contributor on the international stage.

٥٩. يسعى أعضاء في مجلس النواب العراقي لعقد جلسة "طارئة" في أقرب وقت، لاستضافة رئيس مجلس الوزراء القائد العام للقوات المسلحة محمد شياع السوداني والوزراء الأمنيين، للتباحث في "الانتهاكات" المتكررة التي تطل القوات الأمنية والحشد الشعبي، وسط مطالبات نيابية بتأمين منظومات دفاع جوي متطورة. وكشف النائب عن كتلة حقوق النيابية، مقداد الخفاجي، أن النواب سيطالبون بالتحرك لتأمين تسليح "عاجل" بمنظومات دفاع جوي من دول "غير مشتركة بالاعتداءات" على العراق، مثل روسيا والصين، لضمان حماية السيادة الوطنية، مبيناً أن الأجواء الحالية تشير إلى مراجعة الاتفاقية الأمنية مع الجانب الأمريكي.

60. British Prime Minister Keir Starmer told Sky News in Finland that there is a "clear difference" in opinion between London and Washington. "I have been clear I'm not going to join the war," Starmer said, adding that much of the pressure he has faced is aimed at forcing him to reverse course. Starmer's remarks came as relations between the two allies have grown strained. President Trump had previously criticized the UK for initially denying access to British bases for the joint US-Israeli airstrikes that opened the conflict on February 28.

٦١. جاء في بيان للخارجية، أن "فؤاد حسين، تلقى اتصالاً هاتفياً من مفوضة الاتحاد الأوروبي لشؤون منطقة البحر المتوسط، دوبرافكا شويتسا"، وأشار إلى أن حسين أكد خلال الاتصال "أن العراق، وبحكم موقعه الجغرافي، أصبح - مع الأسف - جزءاً من جغرافية الحرب، رغم أن سياسة الحكومة العراقية تقوم على رفض الحروب كوسيلة لحل النزاعات، والإيمان بالحوار والمفاوضات". وأشار وزير الخارجية، وفق البيان، إلى أن "العراق تكبد خسائر بشرية نتيجة الهجمات، شملت سقوط ضحايا من قوات البيشمركة، إضافة إلى ضحايا من الحشد الشعبي وعناصر من الجيش العراقي"، موضحاً أن "استمرار الحرب انعكس سلباً على الاقتصاد العراقي، لا سيما في ظل تعذر تصدير النفط".

62. Oil prices fell Friday after U.S. President Donald Trump announced a 10-day extension to the deadline before potential strikes on Iran's energy facilities, moving it to April 6. Reuters reported that Brent crude rose \$0.90, or 0.8%, to \$107.11 per barrel, while U.S. West Texas Intermediate (WTI) crude fell \$0.83, or 0.88%, to \$93.65 per barrel, trimming gains from the previous session. Brent is on track for its first weekly loss in six weeks, while U.S. crude is set for a second consecutive weekly decline amid Trump's comments about the possibility of ending the conflict in the Middle East. Gold prices gained more than 1% in Friday trading, supported by buying activity.

٦٣. أكدت وزارة الخارجية العراقية، يوم الخميس، رفض بغداد القاطع لأي اعتداء أو استهداف يطل دول الخليج العربي والأردن، مشددة على أن من يمتلك معلومات وأدلة فليقدمها. وذكرت الوزارة في بيان أن العراق يجدد التزامه بسياسة خارجية قائمة على التوازن وبناء علاقات تعاون واحترام متبادل مع دول المنطقة والعالم، والعمل المشترك لتعزيز الأمن والاستقرار وخفض التوترات. وأضافت أن الحكومة العراقية ماضية في اتخاذ الإجراءات اللازمة للتعامل مع التحديات الأمنية وفق الدستور والقانون، مؤكدة استمرار التنسيق بين الأجهزة الأمنية ونظيراتها في الدول الشقيقة والصديقة، واستعدادها لتلقي أي معلومات تتعلق بأي استهداف ينطلق من الأراضي العراقية، والعمل على معالجته بشكل مسؤول وسريع. وشددت الوزارة على رفض العراق استخدام أراضيها للاعتداء على أي دولة، مؤكدة التزام الحكومة بالحفاظ على سيادة البلاد وتعزيز علاقاتها الأخوية، ومنع أي أعمال قد تهدد أمن واستقرار المنطقة.

64. US President Donald Trump on Thursday said that he has extended a deadline for the destruction of Iranian power plants by an additional ten days, claiming that Tehran requested an extension once again after he warned energy infrastructure will be targeted should the Strait of Hormuz not be reopened. "I am pausing the period of Energy Plant destruction by 10 Days to Monday, April 6, 2026 at 8 P.M., Eastern Time," he wrote on his Truth Social platform, adding that "talks are ongoing" with Iran despite "erroneous statements" in the media. Earlier in the day, Trump also mentioned taking over Iran's oil as a viable option as the conflict continues to unfold.

٦٥. اذان الإطار التنسيقي، الذي يضم القوى السياسية الشيعية الحاكمة في العراق، يوم السبت، استهداف مقر جهاز المخابرات الوطني العراقي في بغداد، واصفاً إياه بأنه "عمل إرهابي مدان" يستهدف هبة الدولة ومؤسساتها الأمنية. وقال الإطار في بيان، إن "استهداف مقر جهاز المخابرات الوطني العراقي في بغداد يُعدّ عملاً إرهابياً مداناً يستهدف هبة الدولة ومؤسساتها الأمنية، في جريمة تكشف خطورة الاعتداء على الأجهزة الأمنية التي تضطلع بمهمة حماية أمن العراق واستقراره". وأكد الإطار التنسيقي "تضامنه الكامل مع جهاز المخابرات الوطني العراقي، ومع عائلة الفقيد ورفاقه"، داعياً إلى عدم السماح لأي جهة "بالعبث بأمن البلاد أو استهداف مؤسسات الدولة في ظل هذا الظرف الصعب الذي تعيشه المنطقة". وشدد البيان على "الموقف الرافض لاستمرار الاعتداءات الغاشمة على مقار قواتنا الأمنية في الحشد الشعبي التي راح ضحيتها العديد من الشهداء والجرحى".

66. The third humanitarian aid convoy sent from Russia to Iran has entered the "South Astara" state border checkpoint, APA's regional correspondent reports. According to the information, the humanitarian convoy, consisting of 7 trucks, carries 140 tons of food products. After customs inspection, the trucks will be sent toward Iran via the North-South corridor. It should be noted that last night, a humanitarian cargo train consisting of 31 wagons and carrying more than 300 tons of aid was also sent to Iran from the Astara railway border crossing point.

٦٧. كشف النائب عن محافظة البصرة، علي شداد، يوم الجمعة، عن تحركات ومسارات متعددة تعمل عليها الحكومة العراقية لإيجاد بدائل عن مضيق هرمز بغية تصدير النفط في ظل الأوضاع الإقليمية الراهنة، مؤكداً أن العراق يقف أمام اختبار صعب يتطلب إجراءات سريعة وفعالة لتقليل الخسائر وتعظيم الإيرادات. وقال إن "هناك مسارات بديلة طُرحت لتصدير النفط، من بينها النقل عبر الصحاريح إلى دول الجوار، مثل تركيا والأردن وسوريا، كخيار مؤقت لضمان استمرار التصدير، والبداية ستكون ببيع النفط الأسود لتقليل التراكم داخل المصافي، الذي أدى إلى توقف بعض الوحدات الإنتاجية". وأوضح أن "شركة (سومو) قطعت شوطاً مهماً في هذا الملف، حيث طرحت مناقصات وتمت إحالة بعضها إلى شركات مختصة لشراء النفط الأسود"، مشيراً إلى أن "عمليات النقل ستكون على مسؤولية المشتري، فيما لن تتحمل وزارة النفط أو (سومو) أي أضرار قد تلحق بالشحنات".

68. In a statement carried by the Iraqi News Agency (INA), the Revolutionary Guard said, "This morning, three ships attempted to pass through the Strait of Hormuz after hearing President Trump's statements that the Strait of Hormuz was open." The statement added that "forces issued warnings to the ships and compelled them to turn back." The statement further emphasized that "the Strait of Hormuz is closed, and any passage through it will be met with a firm response," noting that "the passage of any ship to or from the ports of the Zionist-American enemies' allies and supporters to any destination and through any waterway is prohibited."

٦٩. كشف مصدر مطلع، يوم الجمعة، عن مغادرة جميع الكوادر الأجنبية العاملة في مشروع الـ FCC في مصفاة البصرة أقصى جنوبي العراق عبر الطريق البري إلى الأردن تزامناً مع تصاعد حدة التوترات الأمنية في المنطقة. ومنذ التصعيد الإقليمي غادر العديد من العاملين في قطاع النفط العراقي وعادوا إلى بلدانهم مع تراجع الإنتاج إلى قرابة ٩٠% جراء

شبه الإغلاق في مضيق هرمز. ومشروع FCC يهدف إلى تحويل المخلفات النفطية الثقيلة (النفط الأسود) الناتجة من وحدات التكرير الأخرى إلى مشتقات نفطية بيضاء عالية القيمة، وفي مقدمتها البنزين عالي الأوكتان، والديزل، وزيت الغاز بمواصفات عالمية (Euro 5).

70. Informed sources revealed on Tuesday that the National Security Council has authorized the Popular Mobilization Forces (PMF) and other security agencies to operate under the principle of the right to respond and defend themselves. The sources told the Iraqi News Agency (INA) that "the National Security Council has authorized the PMF and other security agencies to operate under the principle of the right to respond and defend themselves to counter military attacks targeting their headquarters, and also decided to execute arrest warrants against those involved in targeting security institutions, citizens' interests, and diplomatic missions,".

٧١. أعلن جهاز الأمن الوطني العراقي، يوم الخميس، أنه "تم إلقاء القبض على الإرهابي أحمد صبري رشيد، أحد المشاركين في الجريمة، بعد تحديد مكان اختفائه، حيث ضُبطت بحوزته مستمسكات ووثائق رسمية مزورة كان يستخدمها للتنقل والتخفي". وأضاف أن "التحقيقات كشفت انتماء المُدان إلى تنظيم داعش منذ عام ٢٠٠٨، حيث عمل في نقل العناصر والعبوات الناسفة، قبل أن يتدرج ليصبح حلقة وصل بين قيادات التنظيم والمفارز الإرهابية في بغداد وجنوب العراق، فضلاً عن مشاركته في تنسيق عمليات انتحارية بسيارات مفخخة". وأشار إلى أن "المدان تورط بشكل مباشر في استدراج السوداني إلى منطقة الطارمية شمال بغداد، بذريعة استلام مواد متفجرة، قبل أن يتم اختطافه وإعدامه".

72. Alireza Tangsiri, commander of the Revolutionary Guards' Navy and the official responsible for closing the Strait of Hormuz, has reportedly been killed in strikes in Iran. Tangsiri, was killed in Bandar Abbas, according to Israeli officials. Tangsiri was considered one of the key figures in the Revolutionary Guards and was responsible for closing the Strait of Hormuz during the war. Born in 1962 Tangsiri served as a naval brigade commander during the Iran-Iraq War. There has been no official comment yet from Iran or from the Israeli military on the reported strike. Tangsiri had consistently promoted a strong Iranian naval stance and strongly defended Iran's control over the Strait of Hormuz.

٧٣. رصدت شبكة "سي إن إن" الأمريكية، نقلاً عن مصادر مطلعة على تقارير الاستخبارات الأمريكية، تحركات عسكرية إيرانية مكثفة نحو جزيرة خرج الإستراتيجية في شمال شرقي الخليج العربي، إذ دفعت طهران خلال الأسابيع الأخيرة بحشود عسكرية إضافية ومنظومات دفاع جوي متطورة إلى مواقع إستراتيجية في الجزيرة، في استعداد واضح لاحتمال شن عملية أمريكية تسعى للسيطرة عليها. أفادت المصادر، التي استندت إليها "سي إن إن"، بأن إيران نشرت منظومات صواريخ محمولة على الكتف من طراز "مانباد" المضادة للطائرات في مواقع متعددة بالجزيرة، فيما زرعت ألغاماً مضادة للأفراد والمدركات على شواطئها، وتحديداً في المناطق التي يُرجَّح أن تتخذها القوات الأمريكية منطلقاً لأي إنزال برمائي.